

Variation und Wandel dialektaler Varietäten in Österreich (in *real* und *apparent time*)



Teilprojekt des SFB „Deutsch in Österreich“ in Salzburg

Publications (in preparation/published) / Publikationen (in Vorbereitung/publiziert)

In preparation / in Vorbereitung

- Gschösser, David. In preparation. */kx/ in the German dialects of Austria*. PhD thesis.
- Vergeiner, Philip C. In preparation. *Strukturen im Raum. Eine dialektometrische Neuklassifizierung Österreichs anhand der basisdialektalen Phonologie, Morphologie und Syntax*. Habilitationsschrift.
- Wallner, Dominik. In preparation. *Language change in real and apparent time. A panel study on sound change in Ulrichsberg/Upper Austria*. PhD thesis.

Submitted / eingereicht

- (1) Vergeiner, Philip C. Submitted. *The Geolinguistic Structures of Dialect Morphology in Austria. Contrasting Different Dialectometric Approaches. Dialectologia et Geolinguistica.*
- (2) Vergeiner, Philip C. Submitted. *Diasystematik und Dialektwandel: Zu den Reflexen von germ. /eu/ in den österreichischen Dialekten. Linguistik Online.*

Accepted or in Press / akzeptiert oder im Druck

- (3) Bülow, Lars & Philip Vergeiner. In press. Explaining morpho-syntactic variation and change: The case of subjunctive II in the Bavarian dialects of Austria. *Zeitschrift für Sprachwissenschaft* 42.
- (4) Bülow, Lars, Philip C. Vergeiner & Dominik Wallner. Accepted. Change of language attitudes in real time. Results from the Ulrichsberg Project in Austria. In Karen Beaman & Isabell Buchstaller (eds.), *Panel Research: Methodological Challenges, Practices and Ways Forward*. New York: Routledge.
- (5) Luttenberger, Jan, Nina Weihs & Eva Reinisch. Accepted. The velarized latera [ɫ] in East Austria base dialects. *Journal of the International Phonetic Association*.
- (6) Niehaus, Konstantin & Philip C. Vergeiner. In press. Indefinite Artikel und Pronomen in den oberdeutschen Dialekten Österreichs: Empirische Befunde und theoretische Einordnung. In Augustin Speyer (ed.), *Syntax aus Saarbrücker Sicht 6 (Zeitschrift für Dialektologie und Linguistik – Beihefte)*. Stuttgart: Steiner.
- (7) Vergeiner, Philip C. In press. Austria, Germany, German Switzerland. In Matteo Santipolo (ed.), *Profili sociolinguistici d'Europa. Una prospettiva linguistico-educativa / Sociolinguistic Profiles of Europe. An Educational-Linguistic Perspective*. UTET: Turin (Le Lingue di Babele).
- (8) Vergeiner, Philip C. & Stephan Elspaß. Accepted. Infinitival constructions in the German dialects of Austria. On variation, constraints and change of a prominent syntactic feature. *Journal of Germanic Linguistics*.
- (9) Vergeiner, Philip C., Lars Bülow & Stephan Elspaß. In Press. Analysing dialect (morpho)syntax in Austria: A non-aggregative dialectometric approach. *Journal of Linguistic Geography*
- (10) Vergeiner, Philip C., Lars Bülow & Stephan Elspaß. Accepted. The social versus the regional. A multivariate analysis of (morpho-)syntactic variation in Austria's rural dialects. In James M. Stratton & Karen V. Beaman (eds.), *Expanding Variationist Sociolinguistics: Studies in Linguistic Variation and Change in Varieties of German*. New York: Routledge.
- (11) Vergeiner, Philip C. In press. Formen und Funktionen reduzierter Definitartikel: Zur Artikelsyntax in den österreichischen Dialekten. *Zeitschrift für Dialektologie und Linguistik*

2023

- (12) Vergeiner, Philip, Jan Luttenberger, Lars Bülow, Dominik Wallner & David Britain. 2023. Revisiting areal and lexical diffusion. The case of the Viennese Monophthongization in Austria's base dialects. In *Linguistics* 61 (4), 915–657. <https://doi.org/10.1515/ling-2021-0105>
- (13) Vergeiner, Philip C. & Konstantin Niehaus. Article use in Upper German – a 'radical' stage of grammaticalization? In *Linguistic Variation* (online first), <https://doi.org/10.1075/lv.21014.ver>

2022

- (14) Bülow, Lars, Philip C. Vergeiner & Stephan Elspaß. 2022. Structures of Adnominal Possession in Austria's Traditional Dialects – Variation and Change. In *Journal of Linguistic Geography* 9 (2), 69–85. <https://www.doi.org/10.1017/jlg.2021.6>
- (15) Bülow, Lars, Stephan Elspaß & Philip C. Vergeiner (eds.), 2022. Formen und Funktionen des Konjunktivs in Österreich aus variationslinguistischer Perspektive. (Special Issue in *Linguistik online* 114 (2)), <https://bop.unibe.ch/linguistik-online/issue/view/1168>
- (16) Pucher, Michael & Sylvia Moosmüller †. 2022. Phonetic analysis of dialect/standard transitions synthesized by model-based interpolation. In Michael Pucher & Péter Balázs (eds.), *Akustische Phonetik und ihre multidisziplinären Aspekte*. [Gedenkband für Sylvia Moosmüller.] Wien: Verlag der Österreichischen Akademie der Wissenschaften, 67–90. https://austriaca.at/0xc1aa5576_0x003d706d.pdf
- (17) Rausch-Supola, Michaela, Sylvia Moosmüller (†), Hannah Leykum, Carolin Schmid & Jan Luttenberger. 2022. Die Ausbreitung des Wiener velarisierten Laterals: ein Vergleich Wien – Neunkirchen. In Michael Pucher & Péter Balázs (eds.), *Akustische Phonetik und ihre multidisziplinären Aspekte*. [Gedenkband für Sylvia Moosmüller.] Wien: Verlag der Österreichischen Akademie der Wissenschaften, 113–135. <https://www.austriaca.at/8687-8inhalt?frames=yes>
- (18) Vergeiner, Philip C. & Dominik Wallner. 2022. On explaining stable dialect features. A real- and apparent-time study on the word-final syllable *-en* in Austrian base dialects. *Open Linguistics* 8 (1), 65–86. <https://doi.org/10.1515/opli-2020-0168>

- (19) Vergeiner, Philip C., Dominik Wallner & Lars Bülow. 2022. Language change in real-time. 40 years of lectal coherence in the Central Bavarian dialect-standard constellation of Austria. In Karen V. Beaman & Gregory R. Guy (eds.), *The Coherence of Linguistic Communities. Orderly Heterogeneity and Social Meaning*. New York: Routledge, 281–300.
<https://doi.org/10.4324/9781003134558-21>
- (20) Vergeiner, Philip C. & Marlene Hartinger. 2022. Zur Mehrfachnegation in den Dialekten Österreichs. Aktuelle Befunde zu außer- und innersprachlichen Faktoren. In Philip C. Vergeiner, Stephan Elspaß & Dominik Wallner (eds.), *Struktur von Variation zwischen Individuum und Gesellschaft. Akten der 14. Bayerisch-Österreichischen Dialektologietagung 2019* (Zeitschrift für Dialektologie und Linguistik, Beihefte 189). Stuttgart: Steiner, 129–147. <https://www.steiner-verlag.de/en/Struktur-von-Variation-zwischen-Individuum-und-Gesellschaft/9783515133586>
- (21) Vergeiner, Philip C., Stephan Elspaß & Dominik Wallner (eds.), 2022. *Struktur von Variation zwischen Individuum und Gesellschaft. Akten der 14. Bayerisch-Österreichischen Dialektologietagung 2019* (Zeitschrift für Dialektologie und Linguistik, Beihefte 189). Stuttgart: Steiner. <https://www.steiner-verlag.de/Struktur-von-Variation-zwischen-Individuum-und-Gesellschaft/9783515133586>
- (22) Vergeiner, Philip 2022. Flexionsklassenstabilität oder -wandel? Über starke und schwache Verben in den österreichischen Dialekten. In *Sprachwissenschaft* 47 (2), 103–131. <https://sprw.winter-verlag.de/article/SPRW/2022/2/4>
- (23) Vergeiner, Philip C. 2022. Variation und Wandel des postvokalischen r. Zum intra- und interdialektalen Levelling in Österreich. In *Taal en Tongval* 74 (2), 215–246. <https://doi.org/10.5117/TET2022.2.003.VERG>

2021

- (24) Bülow, Lars, Stephan Elspaß & Philip C. Vergeiner (eds.), 2021. *Formen und Funktionen des Konjunktivs in Österreich aus variationslinguistischer Perspektive*. (Special issue of *Linguistik Online* 114(2).) <https://bop.unibe.ch/linguistik-online/issue/view/1168>
- (25) Bülow, Lars & Philip C. Vergeiner Intra-individual variation across the lifespan. Results from an Austrian panel study. In *Linguistics Vanguard* 7 (2), 1–11. <https://doi.org/10.1515/lingvan-2020-0026>

- (26) Vergeiner, Philip C. & Lars Bülow. 2021. Complementizer Agreement in den Dialekten Österreichs. Eine variationslinguistische Perspektivierung. *Wiener Linguistische Gazette* 89, 107–134.
https://wlg.univie.ac.at/fileadmin/user_upload/p_wlg/892021/FSLenz_VergeinerBuelow.pdf
- (27) Vergeiner, Philip C., Lars Bülow & Dominik Wallner. 2021. Reihenschritte im rezenten Lautwandel? Ergebnisse einer real- und apparent-time-Untersuchung zur Entwicklung der Vokalreihe mhd. *ê* – *æ* – *ô* im Süd- und Südmittelbairischen. In *Zeitschrift für Sprachwissenschaft* 40 (1), 31–64.
<https://doi.org/10.1515/zfs-2021-2023>
- (28) Vergeiner, Philip C., Stephan Elspaß & Dominik Wallner. 2021. Zur Stabilität dialektaler Formen. Eine real- und apparent-time Analyse remanenter Merkmale in den ruralen Basisdialekten Österreichs. *Linguistik Online* 110 (5), 9–32. <https://bop.unibe.ch/linguistik-online/article/view/8135>
- (29) Vergeiner, Philip C., Dominik Wallner, Lars Bülow & Hannes Scheutz. 2021. Redialektalisierung und Alter. Ergebnisse einer real-time-Studie zum Age-grading in Ulrichsberg. In Helen Christen, Brigitte Ganswindt, Joachim Herrgen & Jürgen Erich Schmidt (eds.), *Regiolekt – Der neue Dialekt? Akten des 6. Kongresses der Internationalen Gesellschaft für Dialektologie des Deutschen (IGDD)* (Zeitschrift für Dialektologie und Linguistik, Beihefte 182). Stuttgart: Steiner, 101–122. <https://www.steiner-verlag.de/Regiolekt-Der-neue-Dialekt/9783515129091>

2020

- (30) Bülow, Lars & Dominik Wallner. 2020. Dialect contact in Salzburg. The case of sein ('to be'). In Alexandra N. Lenz & Mateusz Masełko (eds.), *VARIATIONist Linguistics meets CONTACT Linguistics*. Göttingen: Vandenhoeck & Ruprecht, Vienna University Press (Vienna Studies in Linguistics 6), 241–271, <https://doi.org/10.14220/9783737011440.241>
- (31) Luttenberger, Jan & Johanna Fanta-Jende. 2020. “Viennese Monophthongs”: Present – marked – given? On Intra-individual Variation of /*aɛ*/ and /*aɔ*/ Diphthongs in Standard German Pronunciation in Rural Austria. Special issue in *The Phonetician* 117, 45–58.
- (32) Pucher, Michael, Nicola Klingler, Jan Luttenberger & Lorenzo Spreafico. Accuracy, recording interference, and articulatory quality of headsets for ultrasound recordings. *Speech Communication* 123, 83–97.
<https://doi.org/10.1016/j.specom.2020.07.001>

2019

- (33) Breuer, Ludwig Maximilian & Lars Bülow. 2019. Quasi-experimental approaches in the realm of language variation – How Language Production Tests can help us to better understand syntactic variation. In Lars Bülow, Kristina Herbert & Ann Kathrin Fischer (eds.), *Dimensions of Linguistic Space: Variation – Multilingualism – Conceptualisations / Dimensionen des sprachlichen Raums: Variation – Mehrsprachigkeit – Konzeptualisierung* (Schriften zur deutschen Sprache in Österreich 45). Frankfurt am Main [...]: Lang, 251–269. <https://doi.org/10.3726/b15250>
- (34) Budin, Gerhard, Stephan Elspaß, Alexandra N. Lenz, Stefan M. Newerkla & Arne Ziegler. The Research Project ‘German in Austria’. Variation – Contact – Perception. In Lars Bülow, Ann Kathrin Fischer & Kristina Herbert (eds.), *Dimensions of Linguistic Space: Variation – Multilingualism – Conceptualisations / Dimensionen des sprachlichen Raums: Variation – Mehrsprachigkeit – Konzeptualisierung* (Schriften zur deutschen Sprache in Österreich 45). Frankfurt am Main [...]: Lang, 7–35. <https://doi.org/10.3726/b15250>
- (35) Bülow, Lars. 2019. Variation und Wandel der Pluralformen von *sein* in den Dialekten Salzburgs. In *JournalLIPP* 7, 18–38. <https://lipp.ub.uni-muenchen.de/lipp/article/view/4879/2760>
- (36) Bülow, Lars, Kristina Herbert & Ann-Kathrin Fischer (eds.), 2019. *Dimensions of Linguistic Space: Variation – Multilingualism – Conceptualisations / Dimensionen des sprachlichen Raums: Variation – Mehrsprachigkeit – Konzeptualisierung* (Schriften zur deutschen Sprache in Österreich 45). Frankfurt am Main [...]: Lang, 7–35. <https://doi.org/10.3726/b15250>
- (37) Bülow, Lars, Kristina Herbert & Ann-Kathrin Fischer. 2019. Einleitung. In Lars Bülow, Kristina Herbert & Ann-Kathrin Fischer (eds.), *Dimensions of Linguistic Space: Variation – Multilingualism – Conceptualisations / Dimensionen des sprachlichen Raums: Variation – Mehrsprachigkeit – Konzeptualisierung* (Schriften zur deutschen Sprache in Österreich 45). Frankfurt am Main [...]: Lang, 1–6. <https://doi.org/10.3726/b15250>
- (38) Bülow, Lars, Hannes Scheutz & Dominik Wallner. 2019. Variation and change of plural verbs in Salzburg’s base dialects. In Oliver Schallert & Antje Dammel (eds.), *Morphological Variation – Linking Theory and Empirical Evidence* (Studies in Language Companion Series). Amsterdam: John Benjamins, 94–135. <https://doi.org/10.1075/slcs.207>

- (39) Bülow, Lars, Philip C. Vergeiner, Hannes Scheutz, Dominik Wallner & Stephan Elspaß. 2019. Wie regelhaft ist Lautwandel? Grundsätzliche Überlegungen anhand einer Fallstudie zu mhd. *ô* in den bairischen Dialekten Österreichs und Südtirols. *Zeitschrift für Dialektologie und Linguistik* 86 (1), 5–50, <https://doi.org/10.25162/ZDL-2019-0001>
- (40) Pucher, Michael, Carina Lozo, Philip C. Vergeiner & Dominik Wallner. Diphthong interpolation, phone mapping, and prosody transfer for speech synthesis of similar dialect pairs. In *SSW10 – The 10th ISCA Speech Synthesis Workshop*. Wien: ÖAW, 200–204. <https://doi.org/10.21437/SSW.2019-36>
- (41) Pucher, Michael, Sylvia Moosmüller & Michaela Rausch-Supola. 2019. Aufnahme von authentischen Dialektdateien für die Verwendung in der Sprachsynthese. In Kürschner, Sebastian, Mechthild Habermann, Peter O. Müller (eds.), *Methodik moderner Dialektforschung* (Germanistische Linguistik, 241–243). Hildesheim et al.: Olms, 105–123.

2018

- (42) Budin, Gerhard, Stephan Elspaß, Alexandra N. Lenz, Stefan Michael Newerkla & Arne Ziegler. 2018. Der Spezialforschungsbereich „Deutsch in Österreich (DiÖ). Variation – Kontakt – Perzeption“. The Special Research Programme „German in Austria (DiÖ). Variation – Contact – Perception“. *Zeitschrift für germanistische Linguistik. Deutsche Sprache in Gegenwart und Geschichte* 46 (2), 300–308, <https://doi.org/10.1515/zgl-2018-0017>

2017

- (43) Pucher, Michael, Carina Lozo & Sylvia Moosmüller. 2017. Phone Mapping and Prosodic Transfer in Speech Synthesis of Similar Dialect Pairs. In Trouvain, Jürgen, Ingmar Steiner & Bernd Möbius (eds.), *Elektronische Sprachsignalverarbeitung 2017. Tagungsband der 28. Konferenz Saarbrücken, 15.–17. März 2017* (Studententexte zur Sprachkommunikation). Dresden: TUDpress, 180–185. https://sociolectix.org/papers/2017_essv_pucher.pdf

Popular / populär

Blog on SFB platform dioe.at

- Kim, Agnes, Jan Luttenberger & Carolin Schmid. 2021. Das „Meidlinger L“ – Einem Sprachmythos auf der Spur. Teil 2: Kontaktlinguistische Perspektiven, <https://dioe.at/details/artikel/2792/>
- Luttenberger, Jan, Carolin Schmid & Agnes Kim. 2021. Das „Meidlinger L“ – Einem Sprachmythos auf der Spur. Teil 1: Phonetische und dialektologische Perspektiven, <https://dioe.at/details/artikel/2744/>
- Luttenberger, Jan. 2018. Vom Bellen, Singen und Raunzen – und der wissenschaftlichen Beschreibung derselben, <https://dioe.at/details/artikel/1629/>

Blog „Im Ö-Ton“ on standard.at

(forthcoming)